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دولت مسئوليت خود را در ايجاد التهاب 
اقتصادي بپذيرد

رئيس کميته اقتصادي کميس��يون 
ش��وراي  مجل��س   ۹۰ اص��ل 
اس��امي مي گويد دولت بايد سهم 
و نق��ش خ��ود در ايج��اد التهابات 

اقتصادي را بپذيرد.
به��رام پارس��ايي در گفت وگ��و با 
خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، با اشاره به سهم دولت در التهابات 
اقتصادي اظهار داش��ت: هيچ کس نمي تواند خود را از مش��کل 
اقتص��ادي پي��ش آمده مب��را کند، دولت، مجلس، قوه قضاييه و 
نهادهاي نظارتي همه به سهم خود مقصرهستند، در واقع وقتي 

برنامه وجود نداشته باشد فضاي التهاب رقم مي خورد.
س��خنگوي کميس��يون اصل ۹۰ مجلس ادامه داد: انتقادهايي 
که به فضاي ارزي کش��ور وارد مي ش��ود را درست مي دانيم چرا 
ک��ه اگ��ر نظارت بر اج��راي پرداخت ارز دولتي و وادرات کالاها 
صورت مي گرفت و تضمين ها لازم دراين زمينه اخذ مي ش��د 

بدون شک از شدت تخلف ها کاسته مي شد.

بررسي طرح منطقه ويژه اقتصادي 
شهرآفتاب در مجلس

نايب رئيس کميس��يون اقتصادي 
مجل��س گفت: ط��رح منطقه ويژه 
اقتص��ادي ش��هر آفتاب در مجلس 

بررسي خواهد شد.
س��يد فري��د موس��وي نايب رئيس 
کميس��يون اقتص��ادي مجلس در 
حاشيه بازديد از نمايشگاه چاپ و بسته بندي در محل نمايشگاه 
بين المللي شهرآفتاب با بيان اينکه نوسانات ارزي تاثير منفي 
بر واردات و صادرات داش��ته اس��ت،گفت:با همکاري دولت در 
حال تدوين راهکارهايي هستيم تا موانع صنعت گران در حوزه 

صادرات را حل کنيم.
موس��وي اف��زود: امضاهاي طايي ب��راي صنعت گران چالش 
ايجاد مي کند و بروکراسي هاي پيچيده آنها را سرگردان مي کند 

و اميدواريم بتوانيم اين فرآيندها را اصاح کنيم.
نايب رئيس کميسيون اقتصادي مجلس با اشاره به پتانسيل هاي 
ش��رکت نمايش��گاه هاي بين المللي ش��هر آفتاب گفت: طرح 
منطقه ويژه اقتصادي ش��هرآفتاب مي تواند در رش��د و اعتاي 
اين مجموعه و صنعت و تجارت کش��ور موثر واقع ش��ود و قرار 
شده است طرح هاي توجيهي منطقه ويژه اقتصادي شهرآفتاب 

ارائه شود تا در مجلس بررسي شود.

براي خروج ايران از ليست سياه تضمين 
نمي دهيم 

دبير اجرايي کارگروه جهاني اقدام ويژه مالي)FATF( گفته است که 
هيچ تضميني براي ايران جهت خروج از ليست سياه اين کارگروه 
وجود ندارد. به گزارش تسنيم، الحاق ايران به کارگروه ويژه اقدام 
مالي موس��وم به FATF چندي س��ت که در ايران موضوع بحث 
بس��ياري از کارشناسان و نمايندگان مجلس شوراي اسامي شده 
است. موافقان الحاق ايران به FATF که بيشتر شامل نمايندگان 
حامي دولت در مجلس و دولتمردان مي شود، مي گويند که با الحاق 
به اين کارگروه ويژه اقدام مالي، ايران از ليست سياه و کشورهاي 
پرخطر براي سرمايه گذاري خارج مي شود، اما از طرفي مخالفان آن 
معتقدند که اگر ايران به FATF هم بپيوندند، هيچ تضميني براي 
اينکه از ليست سياه خارج شود، وجود ندارد. اما حالا ديويد لوئيس 
دبير اجرايي کارگروه جهاني اقدام ويژه مالي)FATF( به عنوان يکي 
از مقامات ارشد اين کارگروه به تازگي گفت وگويي با بخش فارسي 
تلويزيون "بي بي سي" انجام داده و چگونگي سازوکار اين کارگروه 
براي اعضا و شرايط پيوستن ايران به آن را تشريح کرده است؛ او در 
بخشي از اين مصاحبه گفته است که"هيچ تضميني براي ايران وجود 
ندارد که با الحاق به اين کارگروه از ليست سياه خارج شود، بلکه فقط 
استانداردهايي براي سرمايه گذاري در اين کشور تعيين مي شود". 
اين در شرايطي است که محمدجواد ظريف وزير امور خارجه در جلسه 
علني روز 15 مهر مجلس شوراي اسامي در جريان بررسي لايحه 
 )CFT(الحاق ايران به کنوانس��يون مبارزه با تأمين مالي تروريس��م
گفته بود که "نه بنده و نه آقاي رئيس جمهور نمي توانيم تضمين 
بدهيم با پيوستن به اين کنوانسيون مشکات حل خواهد شد ولي 
تضمين مي دهيم با نپيوستن به آن، آمريکا مشکات را براي ما ايجاد 
خواهد کرد".)لينک خبر(. البته برخي ديگر از موافقان الحاق ايران 
به FATF نيز در بيان موافقت خود با الحاق ايران به اين کارگروه 
ويژه اقدام مالي معتقدند که با پيوستن ايران به )FATF( مشکات 

حل شده و ايران از ليست سياه خارج مي شود. 

پروسه اي به نام ترميم کابينه

ادامه از صفحه يک
...  اما آن چه بيش از هر مس��ئله ديگري داراي اهميت اس��ت موضوع 
رويکرد و برنامه است. با نگاهي به استيضاح هايي که پيش از اين رقم 
خورد بايد گفت متاس��فانه مس��ائلي که در جريان استيضاح ها مطرح 
مي ش��ود چندان کارشناس��ي نيست و اساسا استيضاح اگر از آن شکل 
منطقي و واقعي خودش خارج شود هم به شان مجلس لطمه مي زند و 

هم نگاه مردم را به مجلس و دولت بي اعتماد مي کند.
نکته ديگري که در پروسه ترميم کابينه بايد به آن اشاره کرد اين است 
که بعد از نشست اصاح طلبان با حسن روحاني برداشت عمومي اين 
اس��ت که اصاح طلبان در اين زمينه با دولت گفت و گويي داش��ته و 
پيشنهادهايي ارائه کرده اند، البته مشخصاً آن بخشي که بايد در اين 
مشاوره شرکت مي کردند اصاح طلبان داخل مجلس هستند. به عنوان 
ي��ک ن��گاه کل��ي و در يک بيان کل��ي دولت بايد هم به رويکرد وزراي 
جديد و هم به برنامه هاي آنها و ميزان عملياتي ش��دن و تاثيرگذاري 

آنها توجه کند.
نکته ديگري که نبايد از نظر دور داشت اين است که اگر احساس مي شود 
دولت اصرار براي حفظ يک وزير دارد که شايد به لحاظ رويکري متمايل 
به اصاح طلب ها باشد در اين زمينه بايد گفت اولا هيچ جريان و فردي 
نمي تواند خود را سخنگوي اصاح طلبان معرفي کند و از سوي ديگر 
هيچ شخص و حزب شناخته شده اي از شخص سيد محمدخاتمي تا 
افراد ديگر در اين زمينه اظهار نظر نکرده اند. لذا اين احساس وجود دارد 
که آن چه در جريان معرفي وزرا در حال رقم خوردن است بيشتر نظر 
دولت و آقاي روحاني و البته همه ماحظاتي است که در معرفي وزرا 
مد نظر قرار مي دهند. ضمن آنکه اين اعتقاد عميقا وجود دارد که صرف 

اين جابجايي ها بايد بتواند گره اي از گره هاي دولت را باز کند.
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اقتصاد كلان

خبر

ديگران

يادداشت

به گزارش ايلنا، بهرام قاسمي در نشست 
خبري درباره مشارکت ايران در بازسازي 
س��وريه گفت: اميدواريم شرايط اين کار 
فراهم شود و بخش خصوصي در کمک 
ب��ه مردم س��وريه نقش اساس��ي خود را 
ايفا کند. اين ديپلمات ارش��د کش��ورمان 
درباره آخرين تحولات مناس��بات تهران 
و رياض گفت: سياس��ت ايران نسبت به 
همس��ايگان مي تواند در صورت فراهم 
ش��دن زمينه هاي لازم ش��کل عملي به 
خود بگيرد. همکاري کشورهاي منطقه  
مي توان��د در صلح، ثبات، رش��د و امنيت 

مي تواند نقش ويژه اي ايفا کند.
قاسمي درباره نشست اف اي تي اف و تاثير 

خروج ايران از ليست سياه بر وضعيت اقتصادي کشور تصريح کرد: قطعا اين 
مسئله در جهت منافع ايران است و کشورمان با اين کار از مزاياي زيادي 
برخوردار مي شود. در نهايت، با در نظر داشتن قوانين و چارچوب هاي داخلي، 

در اين مسير حرکت خواهيم کرد. سودمندي اين کار، بسيار زياد است.
وي درباره آخرين وضعيت اسدالله اسدي، ديپلمات بازداشت شده ايران در 
اروپا گفت: در تماس دائم با کشورهاي اروپايي بوده و هستيم و اميدواريم 

هرچه زودتر با اثبات بي گناهي اين ديپلمات کشورمان بازگردد.
قاسمي درخصوص نقش آفريني امريکا در سوريه و تاش براي تشکيل يک 
شبه کشور در شرق فرات ابراز داشت: حضور آمريکا در سوريه بدون موافقت 
دولت اين کشور، خاف همه موازين بين المللي است. ايالات متحده بايد از 
هرگونه اقدام و دخالت در سوريه بايد سريعا اجتناب کند و هرگونه اقدامات 
خود را بايد متوقف کند زيرا با توجه به شناختي که از اقدامات توسعه طلبانه 
آمريکا داريم، اين کشور درجهت بي ثباتي و ناامني و کمک به تروريست هايي 

که تا حدي زيادي با شکست روبه رو شده اند، اقدام مي کند.
وي در مورد آخرين وضعيت تحريم هاي نفتي ايران گفت: آمريکا اصرار 
داشت و تاش وافري را به خرج داد و امروز هم اين تاش ها را ادامه مي دهد 
تا اتفاقي که نمي تواند تحقق يابد، رخ بدهد که آن، صفر کردن صادرات نفت 
ايران است که قطعا به اين آرزوي باطل نمي رسد. مکانيزم ها و راه هاي لازم 
از گذشته طراحي شده بود و هنوز هم اين مکانيزم ها ادامه دارد. ما در اين 
مسير حرکت مي کنيم و صادرات ايران در حد مطلوب مي تواند ادامه يابد و 

از طريق وزارت نفت و همچنين وزارت امور خارجه دنبال مي شود.
اين ديپلمات عالي رتبه کشورمان درباره اينکه آيا خروج امريکا از پيمان مودت 
به ما کتبا داده ش��ده گفت: ايران يادداش��ت طرف امريکايي براي خروج از 
پيمان مودت را دريافت کرده است. اجرا شدن خروج امريکا از پيمان مودت 

هم زمانبر است و حداقل به يکسال زمان نيازمند است.
قاسمي با بيان اينکه تمهيداتي در اين باره مدنظر قرار داده ايم گفت: در حال 
بررسي مکانيزيم هايي هستيم که در صورت ايجاد اجماع در کشور، درباره 

آنها اطاع رساني خواهيم کرد.

س��خنگوي وزارت خارجه در باره تداوم 
حض��ور ي��ا خروج اي��ران از برجام گفت: 
ب��ا خروج امريکا از برج��ام، رايزني هاي 
ايران با طرف مقابل انجام ش��ده و امروز 
دورنماي مثبتي براي تداوم همکاري ها 
وج��ود دارد. اميدواريم تا هفته هاي آينده 
بتوانيم به خواسته خود برسيم و تصميم 
لازم را اتخ��اذ کنيم. تصميمات بعدي ما 
منوط به آخرين پيشنهادات نهايي اتحاديه 
اروپا است که بتواند ضمانت هاي لازم را 

به طرف ايراني ارائه کند.
وي درباره اتهامات اخير مقامات آمريکايي 
و تاثير آن بر خروج ايران از اف اي تي اف 
عن��وان کرد: رفتار آمريکا به خصوص در 
ماه هاي اخير و به ويژه پس از جلسه شوراي امنيت به رياست ترامپ و راي 
ديوان کيفري لاهه، باعث شده ايالات متحده با عصبيت بيشتري با مسائل 
ايران برخورد کند و تاش هايي را براي جبران شکست ها و وضعيتي که 
منجر به انزواي بيشتر آنها شده است، انجام دهد. وي درباره انتخاب سفراي 
ايران در هند و چين و علت تاخير در معرفي آنها گفت: سفراي ايران در هند 

و چين مشخص شده اند. 
قاس��مي درباره همکاري هاي ايران با اروپا درباره ديپلمات بازداش��ت شده 
ايراني تصريح کرد: ما در تماس کامل اين کشورها هستيم. اعتقاد داريم 
اين فرد بي گناه است و قرباني توطئه معاندان روابط ايران و اروپا است. فکر 
مي کنم کش��ورهاي اروپايي به زودي به بي گناهي اين فرد پي مي برنند. 
تماس هاي ما ادامه دارد و از هر تاش��ي براي آزادي وي و مکانيزم هاي 
حقوقي دريغ نمي کنيم. روابط ما با اروپا بسيار مهم است و هر مسئله اي را 
در جاي خود را مي بينيم و يک موضوع دليلي براي عدم همکاري يا قطع 

گفت وگو در ساير مسائل نيست.
وي درباره درخواست سفراي اروپايي براي تاسيس دفتر اتحاديه اروپا در 
تهران گفت: اين مسئله در دستورکار و بررسي است. اين بررسي ها کماکان 
ادامه خواهد داشت. دوباره هيچ درخواست جديدي دريافت نکرده ايم ولي 
آنچه قبا مطرح بود، در دستورکار طرف ايراني قرار دارد و پس از بررسي  ها 
و ايجاد شرايط لازم، نظر نهايي جمهوري اسامي ايران را اعام خواهيم 
کرد. قاس��مي درباره لغو رواديد يکجانبه صربس��تان با ايران يادآور ش��د: از 
طريق س��فارتخانه ها صحبت هايي انجام ش��ده است. اين لغو روايد هم از 
جانب صربستان و هم ايران است. طرف صرب مسائلي را مطرح کرده و 
براي ما قابل پيش بيني بود که اين اقدام در مقطعي رخ مي دهد. دليل ديگر، 
اقدامات تعداد اندک شماري از ايرانيان است که قوانين صربستان را رعايت 
نکرده اند. سخنگوي وزارت امور خارجه درباره مشاوران ترامپ عنوان کرد: 
اميدواريم ترامپ از مشاوراني خردمند و پخته تر که با ايران و تاريخ ايران 
آشنايي بيشتري داشته باشند، استفاده کند و از سياست هاي اشتباهي که 

قبا انجام شده و نتيجه اي جز شکست نداشته است، اجتناب کند. 

سياست خارجی

فناوری

قاسمي از دريافت نامه واشنگتن خبرداد؛
خروج آمريکا از پيمان مودت

معاون اقتصاد وزيرصنعت در نامه اي 
به مع��اون صنعت اي��ن وزارتخانه 
نوشت:کمبود لوازم يدکي در بازار و 
مخاطرات ناشي از اعتراض ناوگان 
حمل ونق��ل به ش��يوه تامين اقام 
مذکور ضرورت توجه هر چه بيشتر 
به رفع بروکراسي ايجاد شده در تاييد ثبت سفارش و تخصيص 
ارز را مي طلبد. به گزارش تجارت، حسن يونس سينکي معاون 
امور اقتصادي و بازرگاني وزير صنعت، معدن و تجارت با ارسال 
نامه اي به صالحي نيا معاون امور صنايع اين وزارتخانه با موضوع 
تامين لوازم يدکي نوشت: باعنايت به اهميت موضوع حل مشکل 
ناوگان حمل و نقل کشوري در خصوص تامين لوازم يدکي مورد 
نياز کش��ور و در جهت جلوگيري از هرگونه تنش هاي احتمالي 
ضمن ارس��ال نامه ش��ماره 1۹35/۹7 مورخ 24/6/۹7 اتحاديه 
صنف فروش��ندگان لوازم يدکي اتومبيل و ماش��ين آلات تهران 
منضم به 14 برگ فهرس��ت، پرونده هايي که کالاهايش��ان در 
گمرک براي ترخيص نهايي در صف انتظار تاييديه نهايي ثبت 
س��فارش مي باش��ند، خواهشمند است دس��تور فرماييد برابر بند 

2 و 7 تصميمات جلس��ه مورخ ۹7/6/1۰ )موضوع نامه ش��ماره 
16411۰/6 م��ورخ 2۰/6/۹7( اق��دام لازم مبذول و از نتايج اين 
معاونت را مطلع نمايند. خاطر نشان مي گردد کمبود لوازم يدکي 
در ب��ازار و مخاط��رات ناش��ي از اعت��راض ناوگان حمل و نقل به 
ش��يوه تامين اقام مذکور، ضرورت توجه هر چه بيش��تر به رفع 
بروکراسي ايجاد شده در تاييد ثبت سفارش و تخصيص ارز، را 
دو چن��دان مي نماي��د. ضم��ن اينکه ارز اين کالاها به بازار ثانويه 
هدايت گرديده است. لذا بروز تاخير در صدور تاييديه ثبت سفارش 
تحت عنوان کنترل س��اخت داخل و ... مي بايس��ت س��ريعا رفع 
گردد. بنابراين گزارش، پيرو اين نامه نيز علي معقولي مدير کل 
واردات و امور مناطق آزاد ويژه گمرک با ارسال بخشنامه اي به 
گمرکات اجرايي نوشت: به پيوست تصويب نامه 171866/6۰ 
مورخ 31/6/۹7 معاون امور اقتصادي و بازرگاني وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در خصوص تامين لوازم يدکي ناوگان جاده اي 
حمل و نقل کشور ارسال مي گردد. با عنايت به اهميت موضوع 
رفع مش��کات ناوگان مذکور خواهش��مند است دستور فرماييد 
نسبت به انجام تشريفات گمرکي مربوطه و ترخيص لوازم يدکي 

مورد اشاره با رعايت مقررات مربوطه تسريع نمايند.

تاخير در اباغ بخشنامه  بودجه سال آينده و فاصله  کوتاهي که تا زمان تحويل آن به 
مجلس باقي مانده، ارائه لايحه در نيمه آذر ماه را در هاله اي از ابهام برده است.

به گزارش ايسنا، طبق آئين نامه مجلس بايد دولت هر سال لايحه بودجه سال بعد 
را 15 آذرماه تقديم مجلس کند. اين در حالي است که انجام امور مربوط به بودجه 
از ماه ها قبل حتي در ابتداي تابس��تان در س��ازمان برنامه و بودجه کليد مي خورد و 
معمولا طبق زمان بندي هايي که انجام مي شود بخشنامه بودجه در پايان تابستان 
و در نهايت روزهاي ابتدايي مهر ماه به س��ازمان ها و دس��تگاه هاي مربوطه اباغ 
مي شود تا بر اساس چارچوب هاي مشخص شده بتوانند بودجه خود را پيش بيني 

و به سازمان برنامه اعام کنند.
ب��ا اي��ن ح��ال اکنون در روزهاي پايان��ي مهر ماه قرارداريم و با وجود حدود 5۰ روز 
باقي مانده تا زمان قانوني تحويل لايحه بودجه سال آينده به مجلس هيچ خبري 

از اباغ بخش نامه نيست.
طبق آخرين اخبار، با وجود به تصويب رس��يدن متن بخش��نامه در ش��وراي اقتصاد، 
هنوز سقف هاي اعتباري و هزينه اي مشخص نشده است که بتوان بر اساس آن 

ضوابط را به دستگاه ها اباغ کرد.
اي��ن درحال��ي اس��ت ک��ه تعيي��ن منابع درآم��دي و هزينه اي تا حدي وابس��ته به 
پيش بيني هاي مربوط به درآمدهاي نفتي، نرخ دلار به عنوان مبناي تبديل ارز به 
ريال و همچنين در مهمترين آنها تعيين سقف حقوقي کارکنان و ميزان افزايش 
آن در س��ال آينده اس��ت که هنوز در اين رابطه به جمع بندي نهايي نرس��يده اند. با 

اين حال اين احتمال وجود دارد که در جلسه ستاد بودجه که فردا )سه شنبه( برگزار 
خواهد شد، براي جمع بندي بخشنامه و اباغ آن تصميم گيري شود.

بر اين اس��اس اگر بخش نامه بودجه به موقع به س��ازمان هاي مربوطه اباغ نش��ود 
و اطاع��ات و برآورده��اي آنه��ا در اختيار س��ازمان برنامه قرار نگيرد، عدم تحويل 
لايحه در زمان قانوني چندان دور از ذهن نيست. هرچند که ظاهرا سازمان برنامه 
و بودجه به مانند سال هاي قبل برنامه خود را براي تحويل لايحه بودجه در نيمه 

آذرماه قرار داده است.
بخشنامه بودجه سال جاري در پنجم مهر ماه بود که به دستگاه هاي اجرايي اباغ 
و لايحه نيز در 1۹ آذرماه 13۹6 تحويل مجلس ش��د. در دولت روحاني )يازدهم 
و دوازدهم(  تاکنون لوايح بودجه  در زمان مقرر و در آذرماه به مجلس رفته اس��ت. 
به اس��تثناي لايحه بودجه س��ال 13۹5 که به دليل ش��رايط خاص س��ال 13۹4 و 
مذاکرات هس��ته اي، دولت تا زمان اجرايي ش��دن برجام منتظر ماند و لايحه را در 
اواخ��ر دي م��اه تقديم مجلس کرد ک��ه البته همين باعث تصويب نهايي بودجه در 

سال 13۹5 شد.

تجارت

بودجه

بروکراسي واردات را رفع کنيد 

بودجه ۹۸ آذري مي شود؟

غامرض��ا پناه��ي، معاون ارزي بان��ک مرکزي در 
نامه اي به رئيس کل س��ازمان توس��عه تجارت ايران 
ب��ار ديگر تاکي��د کرد:صادرکنندگان کالا به عراق و 
افغانستان نيز بايد ارز حاصل از صادرات را به کشور 
بازگردانند. به گزارش خبرنگار مهر، غامرضا پناهي، 
مع��اون ارزي بان��ک مرکزي در نام��ه اي به مجتبي 
خس��روتاج، رئيس کل سازمان توسعه تجارت ايران 
ب��ار ديگر تاکي��د کرد:صادرکنندگان کالا به عراق و 
افغانستان نيز بايد ارز حاصل از صادرات را به کشور 
بازگردانن��د. خبرگزاري مهر تصوير و متن کامل اين 

نامه را منتشر کرد:
جناب آقاي خسروتاج

معاون محترم وزير صنعت، معدن و تجارت در امور 
صادرات و رئيس کل سازمان توسعه تجارت ايران

پيرو نامه ش��ماره ۹7.21۰782 مورخ 13۹7.۰6.2۰ 
به اس��تحضار مي رس��اند با عنايت به اينکه وفق مفاد 
بند )11( مصوبه ش��ماره 637۹2ت 55633 ه مورخ 
13۹7.۰5.16 هيئ��ت محت��رم وزيران بندهاي )4(، 

 ،)13(  ،)7(  ،)6(  ،)5(
)14(، )15( تصويب نامه 
شماره 4353ت 553۰۰ه 
م��ورخ 13۹7.۰1.23 و 
اصاح��ات بع��دي آن، 
کان لم يکن شده است. 

مف��اد بن��د )7( مصوبه ش��ماره 553۰۰.873۹ مورخ 
13۹7.۰2.۰2 هيئ��ت مزب��ور مبني ب��ر اينکه صادر 
کنندگاني که مقصد نهايي کالاي آنها کش��ورهاي 
عراق و افغانستان مي باشد و نيز مبادلات کالايي در 
بازارچه ه��اي مرزي تا اطاع ثانوي الزامي به اجراي 
جزء )ب( بند )1( مصوبه اخير الذکر ندارند نيز کان لم 
يکن مي باشد. از اين رو تاکيد مي نمايد تمامي صادر 
کنن��دگان موظفن��د درآمد صادرات��ي خود را مطابق 
مفاد دس��تورالعمل و ضوابط اجرايي رفع تعهد ارزي 
ص��ادر کنندگان و برگش��ت ارز حاص��ل از صادرات 
کالا، موض��وع نام��ه پيروي فوق، به چرخه اقتصادي 

کشور باز گردانند.

تاکيد دوباره بانک مرکزي بر بازگشت ارز صادراتي

داد و ستد

دکت��ر محم��د مخبر رئيس س��تاد اجرايي فرمان 
حضرت امام)ره( در بازديد از يازدهمين نمايشگاه 
فناوري نانو گفت: ما در گذشته در تمامي پروژه هايي 
که انجام داديم روابط بس��يار نزديکي با هاي تک 
داشتيم. رئيس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( 
اظهار داشت: ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( 
در حوزه هاي ساختماني، نفت، فناوري اطاعات 
و کشاورزي فعاليت هاي بزرگي داشته است و در 
همين راستا قصد داريم طبق يک برنامه مدون در 
حوزه توسعه فناوري نانو نيز وارد شده و صندوقي 
را راه اندازي کنيم تا به کارها و ايده هايي که دولت 
نمي توان��د ورود کن��د و بخش خصوصي هم توان 
لازم براي ريس��ک پذيري در اين پروژه ها را ندارد 

وارد شويم.
مخبر در ادامه افزود: کشورما به لحاظ علمي از رتبه 
بالايي برخوردار اس��ت و در بازديد از نمايش��گاه با 
جوانان و دانش آموزاني مواجه ش��ديم که حتي از 
يک اس��تاد دانش��گاه به حوزه نانو مسلط تر بودند، 
بنابراين با عنايت به اينکه اين فناوري در آينده ي 
جهان نقش ويژه خواهد داش��ت با سرمايه گذاري 

در اين زمينه مي توانيم علم و تکنولوژي را در قالب 
محصولات نانو به دنيا صادر کنيم.

وي در پاي��ان گف��ت: از طرف��ي توجه به اين حوزه 
ضمن ايجاد اشتغال، از اتاف انرژي هم جلوگيري 
مي کند؛ بنابراين در کميته نانو ستاد اجرايي فرمان 
حضرت امام)ره( تصميم گرفتيم با شتاب بيشتري 
براي توسعه اين فناوري اقدام کنيم و با راه اندازي 
صندوق��ي ب��ه ارزش 5۰۰ ميلي��ارد ريال از ايده ها 
پشتيباني خواهيم کرد تا مسير رسيدن محصول 
اوليه به توليد تجاري را تسهيل کرده و در مشارکت 
با فن آوران همراه خواهيم شد تا محصولات نهايي 

توليد شود.

تاسيس صندوق خطرپذير 500 ميليارد ريالي در حوزه نانو 


